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Andre saksdokumenter (ikke vedlagt): 
Merknader til høring av planprogram og varsel om oppstart: 
- Fylkesmannen i Oppland, datert 29.8.2014 
- Oppland Fylkeskommune, datert 9.9.2014 
- Statens vegvesen, datert 1.9.2014 
- 15 naboer på Granrudmoen, datert 25.8.2014  
 
Sammendrag: 
I henhold til plan- og bygningslovens §§ 4-1 «Planprogram» og 12-9 «Behandling av 
planprogram» er det utarbeidet et forslag til planprogram for Øyer idrettspark. 
 
På bakgrunn av at deler av planforslaget ikke er i tråd med overordnet plan, kreves det 
konsekvensutredning av planforslaget etter forskriftens § 3, bokstav d). Planprogrammet 
redegjør for aktuelle planspørsmål, den påfølgende planprosessen, beskriver forhold til 
medvirkning, samt presenterer en framdriftsplan. Det er Øyer kommunestyre som 
fastsetter planprogrammet i henhold til Pbl. § 12-9.  
 
Saksutredning: 
Forslagsstiller: Planprogrammet er utarbeidet av Structor på vegne av Øyer-Tretten 
idrettsforening (ØTI) 
 
Beliggenhet 
Planområdet omfatter hele arealet til idrettsplassen. Planområdet avgrenses av 
Granrudvegen i sør, Bakkevegen i øst, Skogvegen i nord og Sportsvegen/eksisterende 
forretningsbebyggelse i vest. I tillegg skal eksisterende lysløype fram til Furuvegen inngå. 
 
Hensikten med planforslaget 
Hensikten med planarbeidet er å legge til rette for utvikling av idrettsområdet slik at dette 
kan gis en ansiktsløftning/oppgradering og modernisering. ØTI sitt mål er at plassen skal 
fungere som et naturlig møtested i Øyer sentrum, med bruk til både organisert og 
uorganisert aktivitet. For å finansiere tiltakene som ligger inne i planforslaget ønsker ØTI å 
regulere et område opp mot Bakkevegen/ Granrudvegen til boligformål. Tanken er at et 



salg av tomter der vil kunne finansiere de planlagte tiltakene, sammen med spillemidler, og 
eventuell annen offentlig støtte og sponsormidler. 
 
Overordnet plan 
Området ligger innenfor Kommunedelplanen for Øyer sør, vedtatt 31.5.2007. I 
kommunedelplanen er området avsatt til Friområde: idrettsanlegg. 
 
I tillegg ligger Øyer idrettsplass innenfor Områdereguleringen for Øyer sentrum, vedtatt 
21.3.2013. I bestemmelsene for sentrumsplanen står det som følgende for idrettsplassen:  
«Pkt. 3.6.1 Formålet omfatter foruten idrettsplass med tilhørende anlegg, skatepark, 
sandvolleyball bane, lekepark med tilgrensende oppholdsarealer med for eksempel amfi til 
arrangementer mv.  
Pkt. 3.6.2 På området tillates oppført bebyggelse med en BYA på maks 250 kvm, og maks 2 
etg. Bebyggelsen skal være til klubbhus med tilhørende lagringsplass.» 
 
Konsekvensvurdering  
På bakgrunn av at deler av planforslaget ikke er i tråd med overordnet plan, kreves det 
konsekvensutredning av planforslaget etter forskriftens § 3, bokstav d) Det vil si at 
detaljreguleringer som innebærer endringer av kommuneplan eller områderegulering, skal 
vurderes etter forskriftens § 4.  I § 4 – Kriterier for vurdering av vesentlige virkninger for 
miljø og samfunn, bokstav d) skal planer som «kommer i konflikt med gjeldende 
rikspolitiske bestemmelser eller rikspolitiske retningslinjer gitt i medhold av plan- og 
bygningsloven…» konsekvensutredes.  (Forskrift om konsekvensutredninger (FOR 2009-06-
26 nr. 855). 
 
I dette tilfelle er det Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i 
planlegging (RPR for barn og unge), vedtatt 1.9.1989 som blir berør av planforslaget.  
Formålet med disse rikspolitiske retningslinjene er å: 

a) Synliggjøre og styrke barn og unges interesser i all planlegging og 
byggesaksbehandling etter plan- og bygningsloven. 

b) Gi kommunen bedre grunnlag for å integrere og ivareta barn og unges interesser i 
sin løpende planlegging og byggesaksbehandling. 

c) Gi et grunnlag for å vurdere saker der barn og unges interesser kommer i konflikter 
med andre hensyn/interesser. 

 
I forhold til kap. 5. Krav til fysisk utforming, skal følgende vies spesiell oppmerksomhet:  

a) Arealer og anlegg som skal brukes av barn og unge skal være sikret mot 
forurensning, støy, trafikkfare og annen helsefare. 

b) I nærmiljøet skal det finnes arealer hvor barn kan utfolde seg og skape sitt eget 
lekemiljø. Dette forutsetter blant annet at arealene: 
- er store nok og egner seg for lek og opphold. 
- gir muligheter for ulike typer lek på ulike årstider. 
- kan brukes av ulike aldersgrupper, og gir muligheter for samhandling mellom 

barn, unge og voksne. 
d) ved omdisponering av arealer som i planer er avsatt til fellesareal eller friområder 

som er i bruk eller er egnet for lek, skal det skaffes fullverdig erstatning. Erstatning 
skal også skaffes ved utbygging eller omdisponering av uregulert areal som barn 



bruker som lekeareal, eller dersom omdisponering av areal egnet for lek fører til at 
de hensyn som er nevnt i punkt b overfor, for å møte dagens eller framtidens behov 
ikke blir oppfylt.    

 
I Rundskriv T-2 /08 er det en utdypning av hva som ligger i begrepet «fullverdig erstatning».  
I henhold til rundskrivet betyr «fullverdig erstatning» at de nye områdene som gis som 
kompensasjon, skal fylle kravene i punkt 5a og 5b. Kravene til erstatningsareal vil ikke gjelde 
ethvert areal som er egnet for lek, men skal sikre at slike områder ikke blir tatt til utbygging 
før en har forvisset seg om at de generelle kravene til lekemuligheter i punkt 5a og b kan 
oppfylles, og på hvilke måte dette skal skje. I forhold til «fremtidens behov» kan man ikke 
bare ta hensyn til de barn som til enhver tid bor i et område, men også sikre fremtidige 
barnegenerasjoners behov. 
 
Planprosess 
I henhold til plan- og bygningslovens § 4-1 skal berørte offentlige organer og andre 
interesserte tilsendes planprogrammet når det legget ut til offentlig ettersyn. Oppstart av 
planarbeidet ble varslet i GD 16. juli 2014, samt brev til berørte parter 9.7.2014 og 7.8.2014 
(regionale myndigheter). Samtidig ble planprogrammet lagt ut til offentlig ettersyn i 6 uker. 
Frist for merknader/ innspill ble satt til 1. september 2014, Det kom inn 4 merknader til 
varsel om oppstart/høring av planprogram. Under følger er kort resymé av de merknadene 
som berører planprogrammet, med rådmannens kommentar. 
 
Fylkesmannen i Oppland, datert 29.8.2014 
Fylkesmannen minner om medvirkning, spesielt i forhold til grupper som krever spesiell 
tilrettelegging, samt avklaringer i forhold til barn og ungesinteresser og støy og evt. 
lysproblematikk, jf. Innspill på regionalt planforum 24. juni 2014 
 Forslagsstiller har supplert planprogrammet pkt. 8.1.4 ang. støy, samt at rådmannen 

følger opp problematikken i forholdet til RPR for barn og unge. I henhold til medvirkning 
foreslår rådmannen at dette følges opp i den videre planprosessen ved at kommunens 
barn- og unges representant i plansaker og Øyer kommunens ungdomsråd kobles bedre 
inn i planprosessen. Rådmannen foreslår også at det skal avholdes et åpent møte om 
planen. 

 
Oppland fylkeskommune, datert 9.9.2014 
Oppland fylkeskommune er svært positive til at ØTI ønsker å videre utvikle idrettsparken 
for bedre anvendelse til både organisert og uorganisert aktivitet. De mener det er svært 
viktig at en oppgradering til kunstgressbane og rulleskibane ikke medfører at arealer til den 
uorganiserte aktiviteten begrenses vesentlig. Fylkeskommunen stiller spørsmål om det er 
rett lokalisering av en rulleskiløype lokalisert rundt idrettsplassen, pga. høy intensitet og 
fart, dette kan medføre økt risiko for små barn. Videre påpeker Oppland Fylkeskommune at 
det er svært uheldig å forslå en omregulering til boligformål av områder som er avsatt til 
barn og unges aktivitet. De viser til RPR for barn og unge (pkt. 5) og at det er krav om å 
skaffe fullverdig erstatning ved omdisponering, samt rundskriv T-2/08 for utdyping av hva 
som ligger i begrepet «fullverdig erstatning».  De mener videre at det er synd hvis de 
økonomiske argumentene fører til løsninger som begrenser areal og utviklingsmulighetene 
for idrettsplassen på lengre sikt. Fylkeskommunen påpeker videre at støy fra 
idrettsanlegget ift. planlagte og eksisterende boliger må vurderes, samt trafikksikkerhet og 



at barn og unges interesser må ivaretas i planprosessen gjennom medvirkning. Ang. 
kulturminner så er disse avklart gjennom områdeplanen for Øyer sentrum. 
 Forslagsstillers kommentarer til Oppland fylkeskommune er at planprogrammet 

justeres med tanke på støy og trafikksikkerhet. I forslagsstillers kommentar til å 
omregulere arealet til bolig så påpeker de at dagens område ikke oppfyller sin funksjon 
på en tilfredsstillende måte og at det også generelt er behov for en større oppgradering 
for å oppnå økt bruk, og hovedhensikten med hele planforslaget er å legge bedre til 
rette for barn og unge. ØTI påpeker at området som vurderes til boligformål ikke brukes 
til organisert aktivitet og at de heller ikke kjenner til uorganisert lek i område. 
Rådmannen vil påpeke at dette ikke stemmer helt, da det ligger en sløyfe av lysløypa 
innenfor området, og at denne er tenkt lagt om, samt at RPR for barn og unge fortsatt 
gjelder selv om ikke ØTI kjenner til uorganisert lek innenfor området. Rådmannen 
påpeker at ØTI må redegjøre for forholdet omkring RPR for barn og unge i 
reguleringsplanen. Hvordan skal ØTI håndtere dette i planforslaget?  Rådmannen har 
forslag til justering av planprogrammet, for at ØTI skal følge opp dette. Angående de 
økonomiske argumentene for utbygging påpeker forslagsstiller at ØTI i mange å har 
forsøkt å få finansiert oppgradering av området uten å lykkes, og at dette er den eneste 
reelle muligheten for å finansiere oppgraderingen. De øvrige punkter tas i 
planbeskrivelsen/konsekvensutredningen til reguleringsplanen. 

 
Statens vegvesen, datert 1.9.2014 
Statens vegvesen innspill til planarbeidet er at det legges vekt på å sikre gode forhold for 
gående og syklende, med særlig vekt på trygge forhold for barn og unge. Statens vegvesen 
mener videre at skissert adkomst til boligene kan være uheldig plassert med tanke på kryss 
på den andre siden av vegen og i forhold til sikten. I tillegg påpeker de at utnyttelsen av 
området bør være større med tanke på at det er så nært sentrum. 
 Forslagsstiller har justert pkt. 8.2.3 i planprogrammet med vurdering av trafikksikkerhet. 

De andre innspillene vurderes og omtales i planarbeidet/ planbeskrivelsen. Rådmannen 
har ingen merknader ut over dette. 

 
15 naboer, datert 25.8.2014 
Naboene er svært positive til at ØTI ønsker å oppgradere idrettsplassen, men de har noen 
prinsipielle betenkeligheter angående det fremlagte prosjektet. De reagerer negativt på 
måten det skal finansieres på, og anfører at å bygge ned deler av området med private 
boliger vil bidra til å ødelegge dette fellesområdet. De mener Øyer som andre kommuner 
må finansiere langsiktige fellestiltak uten å bruke kortsiktige løsninger som ødelegger for 
framtidige fellesformål. 
 Forslagsstiller viser til at disse forholdene vil bli nærmere beskrevet og vurdert i 

planbeskrivelse. Rådmannen vil imidlertid påpeke at den prinsipielle avgjørelsen om 
man ønsker å gå videre med en slik planprosess bør tas nå ved behandlingen av 
planprogrammet. Dersom politikerne i Øyer kommune ikke ønsker at ØTI skal 
omregulere deler av dagens idrettsplass til boligformål, kan de si nei og avvise 
planprogrammet. Dersom politikerne gjør dette vil planprosessen ende her, og det vil 
spare forslagsstiller for unødvendig arbeid. 

 
Regional planforum 
Før oppstart av planarbeidet ble planforslaget presentert i regionalt planforum den 24.juni 



2014.  Tilbakemeldingene fra møtet var forhold omkring Rikspolitiske retningslinjer for barn 
og unge, og medvirkning fra denne gruppa, samt bokvaliteten på eventuelle nye boliger. 
Her med tanke på støyproblematikk. Disse forholdene må det redegjøres godt for i 
planarbeidet. Avslutningskommentaren fra fylkesammen var at dette har en del positive 
sider, og at de nå har pekt på en del utfordringer og at det er Øyer kommune som 
arealplanmyndighet som har ansvaret for å vurdere verdien av dette området. 
 
 
Vurdering: 
I utgangspunktet er rådmannen negativ til å omregulere friområde til utbyggingsformål, 
også til boligformål.  På bakgrunn av at dette er i strid med de rikspolitiske retningslinjene 
for barn og unge. Bakgrunnen for dette er at boligarealene spiser av arealer som er avsatt 
til barn og unge. Idrettsplassen er dag et veldig avgrenset og definert areal innenfor Øyer 
sentrum/ Granrudmoen, ved en regulerings av boliger innenfor området tar man «hull» på 
dette. Både i områdeplanen for Øyer sentrum og i stedsutviklingsprosjektet har man vært 
tydelige på at dette området har et stort potensial for et nærmiljøanlegg for hele Øyer 
kommune, både med tanke på organisert og uorganiserte aktiviteter. 
 
Det aktuelle området for bolig er i dag delvis «kratt skog», samt at det ligger ei sløyfe av 
lysløypa innenfor dette området. At deler av området ikke er i bruk, er ikke et godt nok 
argument i forhold til RPR for barn og unge pkt. 5 d.  Der det skal skaffes fullverdig 
erstatning for arealer som er avsatt til friområde, uansett om de er i bruk eller ikke. 
 
Spørsmålet en da må stille seg er om: Vil opprusting av idrettsplassene, inkludert arealer for 
uorganisert aktiviteter tilfredsstille kravene om erstatningsarealer, jfr. RPR barn og unge 
pkt. 5 d?  Vil tilbudet til skiaktiviteten bli forringet i område på bakgrunn av at lysløypa 
mister ei sløyfe og noe stigning? Eller vil en omlegging og opprusting av lysløypa 
tilfredsstille dagens behov? Her må kommunen vurdere hvilke rekkefølge krav som skal 
stilles i reguleringsplanen for å sikre at den uorganiserte aktiviteten sør på området blir 
ivaretatt. Dvs. at i en eventuell planprosess må kommunen følge opp dette punktet og 
sørge for rekkefølgekrav som sikrer omlegging og istandsetting av lysløypa før utbygging av 
boligene, samt at det tidlig blir istandsatt områder for uorganisert aktivitet innenfor 
idrettsplassen. Hvor langsiktig skal kommunen tenke fremover med tanke på økonomi? Skal 
man selge unna areal nå for å oppgradere idrettsplassen, eller skal man la idrettsplassen 
forfalle videre til økonomien er på plass, eller er det andre måter å skaffe til veie den 
finansieringen som må på plass? 
 
Et annet viktig punkt som må belyses spesielt i en planprosess er om eksisterende og nye 
boligområdene innenfor planområdet bli utsatt for uforholdsvis mye forurensning, med 
tanke på støy og lys fra idrettsparken, herunder flomlyst kunstgressbane og lysløype. Dette 
er problemområder som er kjent fra andre idrettsbaner, og som helt sikkert vil dukke opp 
her når man har åpnet opp for boliger innen for dagens idrettsplass. 
 
I dette konkrete tilfelle ser vi at en omregulering kan legge til rette for en utvikling av Øyer 
idrettspark som er ønsket av både ØTI og Øyer kommune gjennom 
stedsutviklingsprosjektet. Idrettsanlegget bærer preg av det trenger en oppgradering og 
rådmannen ser at det er behov for betydelige innvesteringer i området. Ved å omdisponere 



et areal av idrettsplassen, ser man muligheter til å oppruste idrettsplassen, som det ikke er 
muligheter for med dagens økonomi i ØTI eller Øyer kommune.  
 
Dersom det tilrettelegges boliger innenfor dagens idrettsplass er rådmannen av den 
oppfatning av det ikke skal gå ut over tilbudet til barn- og unge i området, men at tilbudet 
faktisk skal bli bedre. Bakgrunnen for det er at man skaffer til veie en finansiering som kan 
brukes til å tilrettelegge arealer for uorganiserte aktiviteter i et område som i dag er 
igjengrodd og i svært liten grad er i bruk, samt en oppgradering av arealer for organiserte 
aktiviteter, herunder fotball, klubbhus og bedre standard på lysløypa. Arealet som 
forsvinner til boligformål må erstattes med økt tilrettelegging for uorganiserte aktiviteter 
innenfor de øvrige områdene. Her er det viktig at tilbudet faktisk blir bedre enn det er i dag. 
 
Rådmannen har ikke svar på alle spørsmålene som stilles i saken nå, men mener at en bør 
kunne åpne for en reguleringsprosess for å avklare disse forholdene. Rådmannen ser det 
positive i prosessen ØTI har startet og vil med dette anbefale at planprogrammet for Øyer 
idrettspark fastsettes, slik at ØTI kan jobbe videre med planforslaget.  Rådmannen 
anbefaler videre at det legges opp til en bred medvirkningsfase spesielt for barn og unge, 
dvs. at ØTI må gå i dialog med Øyer ungdomsråd, samt barn og unges representant i 
plansaker, i tillegg til åpne møter med innbyggerne på Granrudmoen.  
 ... Sett inn saksutredningen over denne linja  
 
Rådmannens forslag til innstilling: 
Øyer kommunestyre fastsetter i medhold av plan- og bygningslovens § 12-9 
planprogrammet for Øyer idrettspark, datert 25.9.2014 med rådmannens følgende 
tilføyelser: 
 
Punkter som skal innarbeides i planprogrammet:  
 
Kap. 3. Utredningsplikt, tilføyelse i 3. avsnitt: 
På bakgrunn av planen kommer i konflikt med gjeldende rikspolitiske retningslinjer for barn 
og unge, ved omdisponering av arealer som i planer avsatt til fellesareal eller friområder 
som er i bruk eller er egnet for lek. 
 
Kap. 6.2 Medvirkning, tilføyelse i andre ledd og endring av første setning i tredje ledd: 
- Øyer kommunes representant for barn og unge i plansaker og Øyer ungdomsråd skal 

inviteres aktivt inn i planprosessen, også i forkant av utarbeidelsen av planforslaget.  
- I forbindelse med utarbeidelsen av planforslaget skal det inviteres til et åpent møte om 

planen.  
 
Kap. 8.2.4 Barn og unge, tillegg siste setning i 2 ledd, samt endring av 3 ledd – 
Utredningsbehov: 
- , men tiltaket kan redusere barn og unges tilgang på områder for uorganisert aktivitet. 
- Forholdet omkring Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i 

planlegging pkt. 5 d må vurderes i konsekvensvurderingen til planen, på bakgrunn av 
omdisponering av arealer som i kommunedelplanen for Øyer sør er avsatt til friområde 
som er i bruk eller er egnt for lek. 
 



Forhold som må følges opp i utarbeidelsen av planforslaget: 
I reguleringsbestemmelsene for planen må det innarbeides rekkefølgekrav som sikre at den 
uorganiserte aktiviteten sør på området blir ivaretatt, samt sørger for omlegging og 
istandsetting av lysløypa før utbygging av boligene kan starte.  
 
Sveinar Kildal Bente Moringen 
Rådmann 


